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Protokół z sesji

XXVII sesja Rady Miejskiej w Brusach
data posiedzenia: 19-08-2021

miejsce posiedzenia: sala konferencyjna Urzędu Miejskiego w Brusach,

Porządek obrad

Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum.1.
Przyjęcie protokołu z XXVI sesji Rady Miejskiej.2.
Przedstawienie porządku obrad.3.
Informacja Burmistrza Brus o podejmowanych działaniach.4.
Podjęcie uchwał w sprawach:5.

zmiany uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2021A.
zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brusy na lata 2021-2029B.

Sprawy organizacyjne.6.
Zamknięcie obrad.7.

Wykaz głosowań

Przyjęcie protokołu z XXVI sesji Rady Miejskiej.1.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Leszczyńska
Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;
Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2021.2.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 10 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Leszczyńska
Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Szczepański Michał; Wiecki Andrzej;
Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 1 - Rutowski Dariusz;
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brusy na lata3.
2021-2029.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 10 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Leszczyńska
Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Szczepański Michał; Wiecki Andrzej;
Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 1 - Rutowski Dariusz;
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Przebieg sesji

Ad. 1.

Przewodniczący Rady Miejskiej  Zbigniew Łącki  -  Otwieram XXVII  sesję Rady Miejskiej  w Brusach.
Witam państwa przybyłych na dzisiejszą sesję.  Witam panie i  panów Radnych Rady Miejskiej  w
Brusach. Witam pana Burmistrza, panią Sekretarz, panią Skarbnik, dyrektorów i pracowników urzędu
w  Brusach,  kierowników  i  dyrektorów  jednostek  organizacyjnych.  Proszę  państwa,  zanim
rozpoczniemy sesję chciałbym poinformować, że w dniu 8 sierpnia zmarł pan Zbigniew Felski, który
był  również  Radnym Rady  Miejskiej  w  latach  2002-2006.  Zebrani  uczcili  pamięć  śp.  Zbigniewa
Felskiego  minutą  ciszy.  Przewodniczący  Rady  odczytał  kilka  informacji  z  życia  śp.  Zbigniewa
Felskiego.  Proszę państwa w dzisiejszej sesji uczestniczy 11 radnych, w związku z tym sesja jest
prawomocna.

Ad. 2.

Przewodniczący Rady - Na poprzedniej, poprzednia sesja XXVI, jej protokół z tej sesji był dostępny
biurze rady. Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać, znaczy się wnieść uwagi do protokołu z
poprzedniej XXVI sesji. Jeżeli nie to proszę o przyjęcie, przegłosowanie. Kto z państwa radnych jest za
przyjęciem protokołu XXVI sesji Rady Miejskiej proszę o poniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny,
dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. 11 radnych za, w związku z tym jednogłośnie przyjęto protokół z
poprzedniej XXVI sesji.

 

Ad. 3.

Przewodniczący  Rady  -  Kolejnie,  kolejne  w  porządku  obrad  mamy  przedstawienie  porządku.
Przewodniczący  przedstawił  porządek  obrad.  Czy  ktoś  z  państwa  radnych  wnosi  uwagi  do
przedstawionego w porządku obrad? Jeżeli nie, to przystępujemy do jego realizacji.

Ad. 4.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę pana Burmistrza o zabranie głosu i przedstawienie informacji o
podejmowanych działaniach.

 

Burmistrz Brus Witold Ossowski - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni Państwo. Chciałbym
przedstawić informację dotyczącą naszych działań na terenie miasta i gminy Brusy w tym ostatnim
okresie. Nie będę mówił szczegółowo na temat inwestycji, bo jak państwo wiecie jesteśmy w trakcie
realizacji kilku inwestycji na terenie miasta, na terenie gminy. Niektóre z inwestycji już zakończyliśmy,
trwają czynności odbiorowe czy też niektóre odbiory się zakończyły, ale zawsze z tymi odbiorami
wiążą się też poprawki, bo zawsze są jakieś też niedociągnięcia wykonawców czy też po prostu coś po
czasie nam wychodzi, dlatego nie będę mówił szczegółowo, ale z ważniejszych zadań trwa budowa
centrum  kultury,  tutaj  po  sąsiedzku  te  prace  odbywają  się  dość  intensywnie.  Zakończyliśmy
przebudowę budynku starej szkoły w Brusach na cele społeczne, więc Centrum Usług Społecznych,
Środowiskowy Dom Samopomocy. No tam oczywiście też sporo różnych problemów, to duży obiekt,
jak prowadzone są prace też jakieś takie też adaptacyjne, modernizacyjne w starym budynku to tych
zawsze komplikacji problemów jest w niż w nowym budownictwie, ale to państwo o tym dokładnie
wiecie, że nieraz remonty takie kapitalne jest trudniej przyprowadzić niż budować nowy obiekt od
początku,  ale  można  powiedzieć,  że  zakończyliśmy  inwestycje,  trwają  już  takie  drobne  prace
wykończeniowe,  poprawki  i  trwają  czynności  odbiorowe,  bo  to  też  jest  proces  jednak  bardzo
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skomplikowany.  Myślę,  że  w połowie  września  powinniśmy uzyskać  pozwolenie  na  użytkowanie.
Zakładaliśmy, że z końcem sierpnia się to uda, ale tak i tak to wszystko dobrze się kończy, bo to są i
skomplikowane procedury odbioru, to jest i  Państwowa Straż Pożarna i  SANEPID, i  Urząd Dozoru
Technicznego, czy nadzór budowlany, te wszystkie decyzje po kolei muszą być wydawane tak aż do
pozwolenia na użytkowanie. I można powiedzieć, że jedna decyzja jakby często wynika z drugiej i nie
posiadając pewnych częściowych odbiorów nie można dokonać po prostu następnych, czy widać tych
ostatecznych decyzji administracyjnych, które pozwalają na ostateczne użytkowanie budynku. To jest
też dużo takich drobnych rzeczy związanych z wyposażeniem, tak żeby wszystko było. To nie jest też
taki  prosty proces zamawiania tego wyposażenia, wyszukania wykonawców, czy dostawców tego
różnego sprzętu, wyposażenia, a więc naprawdę przy tym jest też sporo pracy, dlatego też dziękuję
swoim współpracownikom z urzędu miejskiego, Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej za tą
pracę w tym ostatnim okresie. No jestem przekonany o tym, że działalność uruchomimy we wrześniu
tego roku. Trwają te wszystkie czynności związane z wyborem kadry pracowników do tych jednostek
czy też uczestników tej  placówki i  uczestników tej  działalności,  a więc tych, którzy będą z tego
korzystać i te czynności również są prowadzone, bo za uczestnikami też idą środki finansowe, a więc
od  ilości  uczestników  też  będzie  zależała  wysokość  dofinansowania  z  budżetu  państwa  na  te
działalności. Tutaj przypomnę jeszcze, że udało nam się połączyć dobrze i środki z budżetu państwa i
środki unijne, także za tą współpracę tutaj dziękuję i panu wojewodzie i panu marszałkowi, że to
zadanie zostało wsparte, a to, co najważniejsze już tutaj kończąc, że też jednocześnie jakaś taka
nasza  wartość  historyczna  została  podkreślona,  pewne  dziedzictwo  czy  mówimy  budynek
zrewitalizowany, który będzie mógł dalej służyć naszemu no potrzebnemu społeczeństwu, temu który
po prostu sobie niekoniecznie samo radzi czy też rodziny takich osób potrzebują takiego wsparcia.
Nieraz jest tak, że do takich placówek rodziny nie chcą posyłać swoich dzieci czy członków rodzin i to
też jest taki trudny proces, żeby przekonać, zachęć, może nieraz trzeba czasu. Dokładnie tak samo
mieliśmy kiedy był tworzony Warsztat Terapii Zajęciowej już wiele lat temu to też ten proces nie był
taki łatwy. Dopiero po czasie okazało się, że warto korzystać z tej działalności, aż stało się ostatecznie
tak, że zabrakło miejsc, bo teraz to centrum też pozwoli nam trochę rozładować to zapotrzebowanie,
które  jest  do Warsztatu Terapii  Zajęciowej.  Ale  to  też  jest  taka okazja,  to  było  początek takiej
działalności i  tutaj możemy wykorzystać już niektórych pracowników naszych, którzy rozpoczynali
pracę często w formie jakiś takich zastępstw w warsztatach a teraz już jest w jakimś stopniu też kadra
doświadczona, aby tą działalność prowadzić w kolejnych placówkach. I to tyle. Proszę państwa, trwa
budowa  ulic  na  osiedlu  Słonecznym,  taka  skomplikowana  inwestycja,  to  budowa  kolektora
deszczowego w ulicy Kalwaryjnej w kierunku Gliśna. Już mam taką nadzieję, że niebawem ta droga
będzie udrożniona, bardziej dostępna dla mieszkańców tej części miasta czy też tych, którzy kierują
się w kierunku miejscowości Gliśno, bo rzeczywiście były różne utrudnienia za co też przepraszam, ale
niestety musimy to przetrwać. Też na tych inwestycjach trzeba sobie powiedzieć nie jest tak łatwo, bo
wykonawców prosimy o dobrą organizację ruchu, dobrą organizację prac na budowie,  o szybsze
tempo, ale nie jest to takie proste. To wykonawcy mają często więcej inwestycji w tym samym czasie,
mają różne problemy kadrowe, pracownicze na co zwracają uwagę i tak powiem nieraz się po prostu
boksujemy.  Ja  wiem,  że  mieszkańcy  zwracają  na  to  uwagę,  że  nieraz  my  coś  niewłaściwie
nadzorujemy, ale nie jest to naprawdę takie proste. To dzisiaj też jest sytuacja taka, że ona jest też
bardzo niestabilna dla wykonawców i inwestorów, to w niektórych miejscach nawet dochodzi do tego,
że wykonawcy, którzy są wyłonieni w przetargach na realizację pewnych zadań, na wykonawstwo
nawet nie podpisują umów i inwestorzy tacy jak my, samorządy, mają z tym problemy. To podobne
sytuacje  mają  Samorząd  Województwa  Pomorskiego,  kiedy  rozstrzygane  są  postępowania  na
modernizację dróg, na wykonywanie tej dużej łaty dalej, bo na to też czekamy w obrębie miejscowości
Męcikał i Żabno, bo to ma się też wydarzyć na drodze wojewódzkiej. Wczoraj miałem spotkanie tutaj w
Brusach z panem dyrektorem Grzegorzem Stachowiakiem w temacie remontów i tych inwestycji na
drogach  wojewódzkich.  Myślę,  że  o  tym będziemy mogli  sobie  czy  porozmawiać  na  komisji  na
przykład rozwoju gospodarczego, bo też jest dużo takich kwestii  do poruszenia, o które państwo
pytacie i myślę, że warto nad tym po prostu się pochylić. Ale to też kwestia rozmów na temat tych
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wszystkich naszych postulatów, bo państwo je zgłaszacie, interpelacje i zmiana organizacji ruchu na
drodze wojewódzkiej  235 tak, na wysokości miejscowości Gacnik tak w kierunku Zalesia czy też
przejście dla pieszych przy Dino w Brusach czy też zmiana organizacji  w miejscowości Żabno w
kierunku Chojnic, bo tam też wnioskowaliśmy o to, żeby ten trochę czy ruch spowolnić, czy zapobiec
wyprzedzaniu, wprowadzeniem linii ciągłych, ale no jaka będzie ta organizacja ruchu na to decyduje
bezpośrednio Wydział Infrastruktury w Urzędzie Marszałkowskim z osobami, które za to odpowiadają i
na dzień dzisiejszy mam informację, że zostały zlecone prace związane z organizacją ruchu. To są
takie małe rzeczy, ale to też się dzieje. Mówię o tym, bo państwo o to nieraz pytacie. Oczywiście
mamy sprawy poważniejsze i dlatego to miałem na myśli, żeby bardziej to mówić na komisji rozwoju,
kwestia jeszcze tych zamian dróg z drogami wojewódzkimi, bo wiemy, że pewne czynności wykonane
z powiatem, ale a jeszcze mamy do dopięcia pewne formalności z drogami wojewódzkimi, ale wiąże
się z tym, że no oczekujemy też pewnych rozwiązań i konkretnego działania ze strony, ze strony
samorządu województwa, Zarządu Dróg Wojewódzkich, ale też dzieją się pewne rzeczy, bo udało się
przekonać  też  do  tego,  żeby  była  opracowywana dokumentacja  i  żeby  w planie  inwestycyjnym
znalazła  się  modernizacja  mostu  w  Męcikale  i  taka  dokumentacja  będzie  też  powstawała.
Zaplanowana jest przebudowa mostu w Drzewiczu, to na granicy naszej gminy, ale to co są takie
rzeczy, które od lat się ciągną. I zależy nam na również mówimy drodze 235, ale 236 o tym, żeby ta
duża łata i modernizacja drogi była też kontynuowana, a więc te tematy też były poruszane. To to są
takie kwestie dla nas istotne, oczywiście to nie uda się wszystkiego zrobić od razu, ale przynajmniej,
żeby był jakiś harmonogram tych pracy, jakieś takie założenie, my możemy też w czymś wesprzeć
drogi wojewódzkie, no ale tutaj jest potrzebna współpraca obu stron. I oczywiście, kiedy planujemy
budowę naszego centrum miasta to jest ten poważny zakres to to musi iść wszystko w parze z
drogami wojewódzkimi tak, z drogą 235 i 236, bo musimy wybudować kanalizację deszczową tak,
rozdzielić tą sanitarną i deszczową, to jest ogólnospławną na sanitarkę i deszczówkę osobno tak,
żebyśmy mogli  przygotować te kolektory pod odwodnienie też tych dróg wojewódzkich.  I  to się
wszystko dzieje, dlatego to już któryś raz podkreślam, że na pewno na te nasze najbliższe lata to
ważny jest ten zakres, który jest w mieście Brusy i na pewno na tym przede wszystkim będziemy się
skupiać. Proszę państwa, odebrano Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych w Brusach. To
też ważne przedsięwzięcie, jest ładnie zagospodarowany teren w Zakładzie Gospodarki Komunalnej.
To jest też ważny punkt dla naszych mieszkańców. Trwają czynności  odbiorowe na drodze ulicy
Długiej w Męcikale. We wrześniu, do końca września będzie zakończona przebudowa ulicy Polnej w
mieście Brusy. Oczywiście są nieraz zgłaszane uwagi do zakończonych inwestycji, chociażby nie wiem
ulicy Kościelnej w Kosobudach, bo są jakieś tam niedociągnięcia, gdzieś tam wypada kostka i tak dalej
to są rzeczy, które no się zdarzają, ale to jest wszystko po stronie wykonawcy, bo to są czynności
odbiorowe, ale po to jest okres gwarancyjny, dlatego jeżeli takie uwagi, pytania są to to to też zawsze
proszę,  żeby to zgłaszać,  bo po to mamy okres gwarancyjny,  żeby w okresie gwarancyjnym to
wszystko odebrać, te wszystkie niedociągnięcia wyłapać. To często jest tak, że różnie to się działo,
różne warunki  atmosferyczne też  były  w trakcie  realizacji  tych  zadań,  a  więc  no  musimy tego
wszystkiego pilnować. Proszę państwa, zachęcam przez cały czas do spisania się w Narodowym Spisie
Powszechnym, mamy bardzo dobry wynik, bo ponad 74% mieszkańców się spisało. W Polsce to jest
prawie 42, a więc średnia, jesteśmy tutaj wysoko. Przez cały czas prowadzimy akcję promocyjną
związaną ze szczepieniami i osoby, które chcą się zaszczepić, żeby taką po prostu możliwość miały,
dlatego  tutaj  zachęcam  do  tej  współpracy.  Proszę  państwa,  jeszcze  taka  ostatnia  informacja
dotycząca też programu Polski Ład, bo samorządy też podają, wójtowie, burmistrzowie informacje o
co  się,  o  jakie  środki  finansowe  się  ubiegają  na  jakie  zadania.  Mam  nadzieję,  że  w  ramach  tego
programu  też  otrzymamy  dofinansowanie.  I  taką  rzeczywiście  strategiczną  inwestycją,  na  którą  w
ramach  tego  programu  chcielibyśmy  pozyskać  dofinansowanie  budowa  hali  sportowej  w  Brusach.
Bardziej jeżeli mówimy o inwestycjach drogowych to z drogami skupiamy się głównie na programie
dróg samorządowych. Natomiast to jest duże zadanie,  budowa hali  sportowej,  ponieważ wartość
wszystkich inwestycji wzrasta, szacowaliśmy, że może być to około 16 milionów złotych, myślę, że
dzisiaj możemy powiedzieć, że ta wartość może być do 20 milionów złotych, ale ubiegamy się o
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dofinansowanie na I etap o kwotę około 10000000 zł, a więc stan surowy, zagospodarowanie terenu.
To jest jakaś część tego zakresu, dlatego pewnie za bardzo w tych różnych wnioskach nie można się
też rozdrabniać, bo byłoby dobrze, gdybyśmy takie dofinansowanie otrzymali, ale czas pokaże jak to
rzeczywiście  będzie.  Oczywiście  na  tą  inwestycję  będziemy  ubiegać  się  o  dofinansowanie  z
Ministerstwa Sportu, ale na dzisiaj to co maksymalnie moglibyśmy otrzymać z Ministerstwa Sportu to
jest 6000000 zł, ale takie maksimum, a czy otrzymamy, ile otrzymamy to czas pokaże. Pierwszy
wniosek, który został złożony nie uzyskał tej pozytywnej jakby oceny, czyli nie uzyskał wsparcia,
chociaż gdybyśmy to wsparcie otrzymali w kwocie nie wiem 3-4 milionów z Ministerstwa Sportu tak i
tak mielibyśmy problem,  bo jak  to  zacząć tak,  kiedy tyle  pieniędzy brakuje,  dlatego może taki
kierunek w wykorzystaniu tego programu Polski Ład no umożliwiłby pierwszy krok takiego znaczącego
okresu. Prawda jest taka, że to jest inwestycja, którą się rozpoczyna to trzeba dobrze zbilansować, tak
jak udało nam się zbilansować ten budynek starej szkoły tak, inwestycja około 5 milionów złotych, ale
z  dofinansowaniem  około  4,  także  bardzo  dużym,  dlatego  na  tą  halę  trzeba  też  umiejętnie  tych
środków poszukiwać i jeżeli inwestycje etapować to też w jakichś takich rzeczywiście sensownych
etapach. Natomiast są inwestycje mniejsze, które możemy zawsze sobie też etapować z różnych
innych programów i to jest łatwiejsze. Dwa kolejne wnioski, które zostały złożone, bo złożyliśmy 3,
tam gdzie są dokumentacje,  gdzie są pozwolenia na budowę,  skupiamy się  na budynkach tych
kubaturowych, to jednym, kolejnym wnioskiem jest Wsparcie systemu ratownictwa oraz zarządzania
kryzysowego na terenie gminy Brusy, tak ten projekt się nazywa, ale kryje się pod tym przebudowa z
rozbudową  remizy  OSP  w  Brusach  w  centrum  zarządzania  kryzysowego  i  tego  miejsca  dla
funkcjonowania ratowników medycznych I karetki oraz ten etap, który pozostał nam w Czapiewicach -
remiza OSP Czapiewice. To jest jeden wniosek, który został złożony, ale ta wartość takiego zadania,
no to to i tak jest kwota pewnie ponad 5 milionów, tyle może to kosztować. I trzeci wniosek, który
złożyliśmy, wartość około 6 milionów złotych to jest Termomodernizacja tego kompleksu szkolnego i
tutaj głównie Szkoły Podstawowej nr 1. Jak państwo wiecie była termomodernizacja przedszkola, ale
też został opracowany projekt przebudowy, modernizacji kuchni i stołówki w szkole i to jest duże
zadanie,  i  tak w połączeniu z termomodernizacją to taki  projekt też jest  kilka milionów złotych.
Oczywiście chcielibyśmy pozyskać tego dofinansowania jak najwięcej, to to to jest jeden nabór, będą
kolejne.  Pojawia  się  ta  termomodernizacja,  ale  liczymy  na  to,  że  te  programy  związane  z
termomodernizacją one będą kontynuowane w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego będą
środki  docelowo  na  to  w  tej  kolejnej  perspektywie  finansowej,  ale  to  są  takie  zadania  też,  na  które
trudniej pozyskać te pieniądze i na pewno gdybyśmy tutaj na cokolwiek z tego otrzymali to zawsze
jesteśmy jakiś krok do przodu. I to proszę państwa w tym moim sprawozdaniu tyle. Jeżeli państwo
macie jakieś pytania to bardzo proszę. Ja na razie dziękuję bardzo za współpracę.

Przewodniczący Rady - Proszę bardzo, czy są pytania? Bardzo proszę.

Radny Rady Miejskiej Marcin Cysewski - Panie Przewodniczący, szanowna Rado, panie Burmistrzu, do
pańskiej wypowiedzi tutaj musiałem trochę zmodyfikować moje przygotowania do zadania tych pytań,
co tutaj mi się złożyło i zacznę od tego, że niezmiernie cieszy, że wspomniał pan tutaj bynajmniej o
drodze wojewódzkiej 235, o zmianie organizacji ruchu, rzeczywiście wielokrotnie o tym wspominałem,
od dłuższego czasu była cisza, już skłaniałem się, żeby napisać interpelację, aby mieć jakiekolwiek
odpowiedzi na piśmie. Nie wiem, czy pan Burmistrz ma jakąś tutaj  wiedzę, kiedy te konsultacje
ewentualnie by się skończyły i jaka ewentualna realna szansa wprowadzenia tych zmian. Druga rzecz,
OSP Czapiewice. Byłem na pikniku strażackim w Czapiewicach, tam rzeczywiście ochotnicy, druhowie
to jest ich temat numer jeden. Naprawdę to jest potrzebne jest, mamy ten projekt przecież, jest
dokumentacja i no też uprzedził mnie Pan tutaj, że to się może znaleźć w tym jakby aplikowaniu tutaj
do  dofinansowania  z  Polskiego  Ładu.  Tutaj  jeszcze  pytanie,  jaki  by  był  tutaj  nasz  ewentualny
procentowy wkład własny. Druga rzecz, hala sportowa, pewnie ona jest i potrzebna, ale też mówiliśmy
o też o drogach. Wspomniał pan Burmistrz, że z Funduszu Dróg Samorządowych, bynajmniej taka dla
nas kluczowa ta droga Kosobud-Lubnia, aby może, bo to jest długi odcinek, to będzie też kosztowny,
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czy to też z tego Polskiego Ładu by się nie załapało. I ostatnie moje pytanie, bo już się zbliżamy ku
wyborom, jakimś tam nie wyborom tylko zebraniom sołeckich, w jakiej formule przewiduje pan te
spotkania, czy coś tam, jakieś nowości pan proponuje, bo wiem od sołtysów no nie do końca się tutaj
spodoba, żeby mieszkańcy też mieli jakiś realny wpływ na to co chcąc z tego funduszu zrobić, a nie
żeby  było  tak  już  ustalone  i  narzucone,  nakreślone,  że  coś  się  kwalifikuje  a  coś  definitywnie  nie.
Dziękuję  bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, proszę panie Burmistrzu o odpowiedzi.

Burmistrz Brus - Panie Radny, szanowni państwo, może rozpocznę od tej organizacji ruchu, bo mówi
pan,  że  chciał  składać  kolejną  interpelację,  odpowiedź  była  wcześniej  ze  strony  Zarządu  Dróg
Wojewódzkich,  że  ta  zmiana  będzie  dokonywana  i  to  już  rzeczywiście  wystarczy  podpytać  u
pracowników merytorycznych, którzy się tym zajmują, drogami to można ale niekoniecznie trzeba też
o wszystko od razu składać interpelację. Zresztą tutaj zdecydowana większość z państwa po prostu
pyta też bezpośrednio o pewne rzeczy pracowników, bo tam była odpowiedź, że to jest realizowane i
to jakby idzie do przodu tak, i to, słucham, możliwe, że 2 lata, ale wie pan, są rzeczy, które idą 5 i 10,
a jest sprawa taka, że nieraz te odpowiedzi ze strony Zarządu Dróg Wojewódzkich były negatywnym i
proszę zwrócić uwagę, że na przestrzeni czasu coś się zmienia, bo my o tym rozmawialiśmy chociaż z
dyrektorem wczoraj, że wniosek, który był na przykład nie raz 5 lat temu wcześniej, na danym etapie
był rozpatrywany przez służby, które za to odpowiadają, bo jeszcze raz podkreślę na pewno nie będzie
organizacja ruchu powstawała na zasadzie takiej, że jedna osoba coś zaproponuje z mieszkańców, czy
sołtys czy ktoś inny i osoby, które za to odpowiadają i pod tym się podpisują, które opracowują
projekty organizacji ruchu to to po jednym telefonie czy piśmie to wykonają. Prowadzą pewną analizę i
pewne wnioski na przykład w jakimś okresie były mniej zasadne niż dzisiaj, chociażby na drodze
wojewódzkiej 235 chwili jest jeden z ważnych argumentów to, że natężenie ruchu bardzo wzrosło i to
zagrożenie na pewno jest też dużo większe. I ten postulat, który się pojawia, pan mówi 2 lata to to
było rozpatrywane nawet chociażby na odcinku w Żabnie już wcześniej, Zarząd Dróg Wojewódzkich
się nie zgadzał i nawet, kiedy była opracowana organizacja ruchu na etapie tworzenia dokumentacji
projektowej  na przebudowę drogi  235 to na dużo postulatów się  też nie  zgadzali  związanych z
organizacją ruchu na całej drodze, dlatego te postulaty ciągle się pojawiają i to i to nie jest tak, że
tutaj  ktoś to ignoruje i  pozostawia, ale te wnioski nadal są kierowane i  przypominane, i  one są
zasadne, ale co będzie wprowadzone tak naprawdę to zdecydują osoby, które pod tą organizacją
ruchu się podpisują czy będą linie ciągłe, na jakiej długości, czy będą jakieś dodatkowe ograniczenia
czy nie, bo bierze się ileś czynników pod uwagę, bo na całej drodze kiedy są też jakieś dłuższe odcinki
proste to muszą się przy miejscowościach, za miejscowościami pojawiać też miejsca na wyprzedzanie
niektórych pojazdów, bo sami wiemy jak poruszamy się po niektórych drogach i  okazuje się,  że
pojazdy, które jeżdżą nieraz bardzo powoli nie ma możliwości ich wyminięcia i to też jest taki nieraz
problem, dlatego kierowano postulaty o tą zmianę przepisów na przykład czy pojazd wolnobieżny, na
przykład ciągnik, można wyprzedzać czy nie można, bo to był problem i jedzie ciągnik z przyczepą
powoli, jest dobra widoczność, jest bezpiecznie i ten pierwszy kierowca, który jest za tym pojazdem po
prostu go nie wyprzedza i się boi, a wtedy się gdzieś tam wysuwają trzeci, piąty pojazd i nieraz
dochodzi do jakiegoś takiego większego zagrożenia. A więc to jest sytuacja taka, ona się zmienia też
na przestrzeni lat, bo natężenie ruchu wzrosło i są szybsze pojazdy i tak dalej, a nieraz ten, kto jedzie
za  wolno,  bo  często  jeżdżą  różne  osoby,  które,  gdzie  zagrożeniem nieraz  nawet  zbyt  powolna
prędkość na drodze, gdzie ten pojazd nieraz za bardzo spowalnia ten ruch i pytanie jest takie czy on
jedzie prawidłowo, nieraz jedzie nieprawidłowo, bo jedzie nieraz zbyt wolno w niektórych miejscach, a
więc to jest ileś też czynników i to jest też jakaś taka analiza. Ja tutaj to wymieniam, nie widziałem, że,
jakie pytania pan będzie zadawał, ale mówię, to są sprawy bieżące, dobrze, że to się jakoś tam
powiedzmy pokrywa, że w tym samym czasie o tym myślimy, ale to nie jest tak, że jest jakiś wniosek i
on  gdzieś  zostaje  w  szufladzie  czy  w  teczce,  my  to  przez  cały  czas  też  monitorujemy.  To  jest
informacja od Dyrektora Zarządu Dróg Wojewódzkich, jeżeli ta organizacja będzie opracowana no
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mówił, no to jest szansa na wprowadzenie tego jeszcze w tym roku. Taką uzyskałem odpowiedź, ale
czy będzie no to ja tutaj głowy nie dam, bo jako gmina bezpośrednio tego nie realizujemy i też proszę
zwrócić uwagę na to, że nieraz są nasze postulaty na etapie projektowania tej drogi, bo bardzo dużo
postulatów i dużo po prostu nie było też uwzględnionych. Nieraz pojawiały się tam wnioski o przejścia
dla pieszych, ale one zostały odrzucane, bo jeżeli nie ma ciągłości chodnika na przykład, to co nieraz
tutaj poruszaliśmy ten temat, to po prostu te przejścia nie są lokalizowane czy nawet mówią, że z
zachowaniem bezpieczeństwa można po prostu przejść w dowolnym miejscu i dla pieszych nieraz jest
to czy rowerzystów bardziej korzystne. To jest jakby jedno, ale na pewno też przy tym wszystkim
zależy nam na tym, żeby to przejście na wysokości tego sklepu, supermarketu, który jest w Brusach w
obrębie stacji paliw tak, żeby to przejście gdzieś było na to osiedle Kaszubskie, bo tam rzeczywiście
widzimy codziennie, że ktoś przeskakuje czy co chwilę dosłownie jakieś zagrożenie jest i to też pewnie
i spowalnia trochę ruch i tak dalej, bo przecież były tam kolizje, no nawet uczestniczył w tym nasz
szkolny, kiedy kierowcy tam wyprzedzają po prostu, może takie przejścia dla pieszych też trochę
przyblokują,  bo  tam  raczej  tego  wyprzedzania  być  nie  powinno,  a  ten  pieszy  nieraz  jak  tam
przeskakuje, samochód będzie zwalniał go, nawet przepuści, a z tyłu ktoś wyskoczy tak i to jest na
pewno duże zagrożenie. Natomiast odpowiem tak, bo jeszcze wymienia pan Radny inwestycje, ważne
inwestycje, ale też podkreślę tak, bo też może pan dodać, że to też już kilka lat 2 czy więcej, bo tyle
pewnie mamy w tej kadencji,  te inwestycje, które tutaj wymieniam to są inwestycje, dlatego jak
powiedziałem, że nieraz na coś czeka się 5 czy 10, czy więcej lat to tutaj miałem głównie to na myśli,
bo to nie są inwestycje nowe zaproponowane teraz, rok, 2 lata temu, tylko to są inwestycje, które są
wnioskowane od początku jak jestem burmistrzem czy jeszcze wcześniej tak, takie różne postulaty
były i teraz też wskazuje pan, że to bardzo ważne są, ale tak patrzę po twarzach radnych, bo tutaj
państwo się wszyscy uśmiechnęliście i każdy mógłby z tego swojego okręgu wymienić i wskazać, że te
są najważniejsze i każdy coś u siebie by znalazł. Dla nas jest to ważne i to nie jest tak, że to nie jest
też analizowane, żeby była w miarę pewna równowaga i oczywiście, jak ktoś będzie chciał to zrobi
sobie jakieś analizy i powie, że nie ma żadnej równowagi, bo jedna miejscowość ma więcej, druga ma
mniej, ale żeby wyciągać z tego wniosek, to jest wniosek też dla i niektórych z państwa Radnych i dla
mieszkańców i dla sołtysów, bo jeżeli są miejscowości, które naprawdę dużo otrzymały i jeszcze mają
żal, i pretensję, bo właściwie jedna droga gdzieś tam zostaje i nie została wybudowana i i czeka, i jest
o to żal, bo tak gdzieś tam się pojawia to ja też bardzo proszę o zrozumienie, bo mam na myśli też
kilka miejscowości, gdzie te braki też są duże i trzeba rzeczywiście o całej gminie pomyśleć. A więc i
ta droga do Lubni tak, Mały Gliśno - Lubnia, tutaj mówimy ciąg Kosobudy-Gliśno-Lubnia czy jeszcze w
kierunku Brus, bo to będziemy musieli jeszcze dokumentacje też dorabiać, bo w tej chwili budujemy
kolektor deszczowy, ale tam będą potrzebne i ciągi i piesze i rowerowo, żeby to wyjście z Brus było
zagospodarowane, no to są wnioski składane od kilkunastu lat i i te wnioski po kolei już pamiętają
radni powiatowi z tamtych wcześniejszych kadencji i tutaj szkoda przede wszystkim, że rzeczywiście
nie udało się tego zrealizować przez powiat, który w tym zakresie powiem wprost, nie chciał z nami
współpracować, nie chciał z nami współpracować, dlatego taką decyzję podjęliśmy, droga jest nasza i
możemy zabiegać docelowo o  dofinansowanie.  Ale  dużo inwestycji  można by składać w ramach też
Polskiego Ładu, ale proszę państwa, jeżeli padają gdzieś tam różne kwoty podawane przez gminy na
bardzo duże wartości inwestycji no to trzeba podejść do tego realnie, bo tych pieniędzy niby jest dużo,
ale  nie  na wszystko też  otrzymamy i  bardziej,  żeby w tych programach,  bo drogi  sukcesywnie
budujemy, mamy sporo jeszcze do zaprojektowania,  mamy Fundusz Dróg Samorządowych i  tam
głównie się będziemy też nad tym skupiać, ale zadania te, które tutaj są wymienione trudniej na nie
pozyskać pieniądze, bo tych pieniędzy jakby nie ma, hala sportowa, gdzie nawet są wnioski o budowę
sal sportowych w innych miejscowościach, ale w Brusach ten problem jest najpoważniejszy, a to jest
duże  zadanie  i  gdybyśmy  na  jeden  wniosek  otrzymali  dofinansowanie  tak,  no  to  już  znacznie
rozwiązujemy pewne problemy i daje to nam taką dość realną szansę rozpoczęcia tej inwestycje, bo
możemy jakiś zakres zrealizować, nawet stan surowy i poszukiwać kolejnych też pieniędzy. Natomiast
ten zakres drogowy on jest całkiem spory realizowany sukcesywnie, jesteśmy bardzo dużą gminą i
tych potrzeb jest bardzo dużo, ale ja mam ciągle nadzieję, że te pieniądze na drogi będą tak, one na
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drogi będą, bo muszą być na drogi i te problemy, które są do rozwiązania w tych naszych obiektach
kubaturowych to jesteśmy w stanie też rozwiązać,  jeżeli  sukcesywnie będziemy ten budynki  też
wykonywać. Wymieniamy to, pewnie na wszystko się nie uda, ale zawsze nam coś schodzi i teraz
proszę państwa, bo kiedy mówimy o spotkaniu, w tym, rozmowach w Czapiewicach, jest to mi bardzo
dobrze  temat  znany,  ale  proszę  też  zwrócić  uwagę  na  to,  całościowo,  że  jeżeli  chodzi  o
bezpieczeństwo, o inwestowaniu w bezpieczeństwo, w ochronę przeciwpożarową to w ostatnim czasie
jako gmina niedużo, a bardzo dużo zainwestowaliśmy, naprawdę. I tutaj jeżeli chodzi o ochotnicze
straże pożarne to zainwestowaliśmy bardzo dużo pieniędzy, ja tutaj  mam na myśli  i  pozyskanie
sprzętu, nieraz przekazanie go z Państwowej Straży Pożarnej, ale to nie jest tak, że ten sprzęt sobie
gdzieś  tam leży  i  czeka,  bo  tych  chętnych jest  też  bardzo  dużo i  to  też  jest  takie  zabieganie
lobbowanie,  aby  to  doposażenie  otrzymać.  Był  tutaj  Komendant  Powiatowy  Państwowej  Straży
Pożarnej, Komendant Policji, mówili też o tym, ile jednak rzeczy udało się zrealizować mamy nowe
pojazdy, a przy okazji  niektórych termomodernizacji  zostały wykonane remonty świetlic czy to w
Kinicach, czy to w Hucie, czy w Zalesiu i teraz oddajemy za chwilę uroczyście do użytku na początku
września remizę w Leśnie. I to jest zrobione i od początku mówiłem, jeżeli dopniemy remizę w Leśnie,
ona była priorytetowa, dlatego nawet tutaj strażacy w Brusach pytali nawet, no bo oczywiście, nie byli
zadowoleni, kiedy mówiłem w Brusach bezpośrednio, że Leśno jest priorytetem, jeżeli to nam zejdzie
będziemy realizować kolejne obiekty. Te Czapiewice jest mniejsze zadanie i pewnie gdzieś to łatwiej
wkomponować ale też jakiś grosz, że tak powiem w cudzysłowie, chcielibyśmy otrzymać i jeżeli te
obiekty  zostały  zrealizowane  no  to  jest  szansa  na  pozostałe.  Też  mamy  dokumentację  na
termomodernizację niektórych obiektów jak w Czarniżu, Małych Chełmach i tam, gdzie nie planujemy
tych  rozbudowy,  przebudowy  mamy  już  dokumentację,  a  więc  jeżeli  będą  środki  na
termomodernizację  będziemy ubiegać się  o  dofinansowanie  no i  projekt,  który  docelowo będzie  nas
czekał to też są Główczewice, które też no tak samo bardzo mocno o to zabiegają na sfinalizowanie
dokumentacji i to też jest dla nich ważne zadanie. Oczywiście ten zakres wszędzie jest różny tak, bo
wiemy, że na pewno takim miejscem strategicznym dla nas na dzisiaj są Brusy i druga jednostka
Leśno, która jest w krajowym systemie, ale te małe jednostki, ale które są aktywne to one są równie
bardzo potrzebne i różne zdarzenia pokazały, że te jednostki pierwsze interweniowały tak, tak samo w
nawałnicy czy przy okazji innych akcji także do tego też poważnie się podchodzi. Natomiast dlatego,
pewnie te inwestycje są ważne, ale jeżeli są opracowywane te dokumentacje no to i są pozwolenia na
budowę to sukcesywnie chcemy te zadania zrealizować i dlatego próbuję się dopasować odpowiednio
do poszczególnych programów i naprawdę to dokładnie tutaj analizujemy, analizuje to osobiście też
we  współpracy  z  moimi  tutaj  współpracownikami  czy  też  z  instytucjami,  które  tego  dofinansowania
udzielają,  bo  bo  nieraz  te  wskazówki  i  podpowiedzi  też  są  cenne.  Składamy  wnioski  nieraz
kilkakrotnie, ale po to, żeby ten wniosek był w obiegu tak, nawet jeżeli w ministerstwie sportu, ja przy
tym pierwszym podejściu nie zakładałem, że otrzymamy raczej dofinansowania, a ten wniosek już tam
jest, on jest gdzieś w obiegu, trwają rozmowy, trwa jakieś lobbowanie i on się w jakimś tam stopniu
doczeka  dofinansowania.  Także  to  też  jest  znaczące.  Taki  dom  kultury,  wniosek  był  składany
trzykrotnie o ile się nie mylę, ale był korygowany, był poprawiony już był ten kontakt też z instytucją
tutaj, która się, akurat jest w strukturze ministerstwa kultury, jednostka mieści się w Krakowie, a więc
to  też  było  odpowiednio  wniosek  korygowany,  przygotowany  tak,  aby  dostać  maksymalne
dofinansowanie  w  kwocie  2  mln  złotych,  także  to  jest  cały  taki  proces.  Natomiast  jeżeli  mówimy  o
zebraniach sołeckich, o funduszu sołeckim, bo tutaj państwo więcej osób o to pyta, rozmawiamy o
tym, również są sołtysi i fundusz sołecki, temat funduszu był poruszany wielokrotnie i dochodzimy do
różnych  wniosków.  Chciałbym,  żeby  zebrania  odbyły  się  po  prostu  normalnie,  jeżeli  nie  będzie
zagrożenia jakiegoś takiego to planowane są zebrania na wrzesień i ten, terminy dokładnie będą
ustalone w przyszłym tygodniu gdzie i kiedy odbędą się zebrania i jak zawsze mieszkańcy, jeżeli będą
obecni, będą decydować o funduszu sołeckim, bo tutaj też pan radny wskazuje, że że coś będzie się
czy odrzucało czy coś nie będzie mogło się znaleźć, oczywiście, tak będzie, bo proszę państwa na tym
polega współpraca,  bo jeżeli  dochodzi  do takich sytuacji,  że  na przykład z  funduszu sołeckiego
proponuje się 20 tysięcy złotych i dzisiaj, kiedy tutaj podejmujemy te decyzje i jako rada miejska a ja
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jako burmistrz odpowiadam za te rzeczy, za tą politykę rozwojową i pewne zadania proponuję i za
finanse,  które  muszę  też  pozyskiwać  no  to  trzeba  chyba  takie  sugestie  pewne  brać  pod  uwagę,  bo
jeżeli  okazuje się,  że jest  propozycja  realizacji  jakiegoś zadania,  które w najbliższym czasie  nie
powinno być raczej zrealizowane czy na ten cel nie będzie pieniędzy, nawet nie będziemy aplikować o
dofinansowanie,  bo  są  zadania  pilniejsze,  ważniejsze,  no  to  nieraz  po  co  w  ogóle  to  zadanie
rozpoczynać, a na przykład zadanie będzie kosztowało, zsumuje się 500 tysięcy, milion dwa i sołectwo
proponuję 20000 na to zadanie, bo tak już rozpoczniemy pierwszy krok nie, albo się porozumiemy, bo
tyle jest różnych potrzeb i ustalimy coś wspólnego, że będziemy zgodni do tego, bo to ma szansę w
najbliższym czasie,  w  najbliższych  latach  znaleźć  się  w  budżecie  czy  planie  inwestycyjnym do
realizacji no to taki wniosek będzie, natomiast jeżeli on nie będzie zbilansowany i coś składane na siłę,
no to po prostu będzie ze względów formalnych odrzucony, a więc ta rozmowa i ta współpraca ma na
celu, żeby zrobić taki wniosek, który ma szansę i  też rolą sołtysa, rolą rady sołeckiej,  tutaj rolą
państwa, bo w tych rozmowach też uczestniczycie jest wspólnie zastanowić się i zaproponować coś co
ma szansę, bo nawet jeżeli będzie zadanie i to dla państwa jest sprawa korzystna, że w rozmowie z
sołtysem, z mieszkańcami, tak, to jest akceptowane i będziemy starali się w najbliższych latach to w
tym naszym budżecie umiejscowić. Jak nie za rok to za 2, za 3, ale to ma sens, zróbmy pierwszy krok,
ale jeżeli się proponuje coś, co naprawdę nie powinno się jeszcze wydarzyć, no to wtedy dochodzi do
takich różnych nieprzyjemnych sytuacji. I wtedy jest problem, czy ten wniosek odrzucić ze względów
formalnych, czy go nie odrzucić i potem nieraz się rzeczywiście zlitowałem, nie został odrzucony i
narobiliśmy sobie tylko problemu, bo nie wiadomo nawet jak za tą inwestycję się zabrać. I wszędzie
jest  różna  specyfika,  każda  miejscowość  jest,  ma  inną  specyfikę,  w  jednej  miejscowości  będzie
potrzebny bardziej kawałek drogi, w innej miejscowości będzie potrzebna ta remiza czy świetlica, czy
boisko,  no  tak  taki  jest,  a  więc  tu  się  różnimy.  Albo  będzie  sytuacja  taka,  że  w  niektórych
miejscowościach są nowe drogi, powstało kilka budynków i jeszcze są tereny wolne do wybudowania i
miejscowość już chcę tą drogę. Ja wiem, że to jest ważne i że miejscowość chce, ale będzie inna
miejscowość, która ma tak starą zabudowę i są tak stare drogi, że pewnie tam jest to pierwszeństwo,
bo powiedzą, bo jakby te ulice są od zawsze, a więc można powiedzieć to trzeba naprawdę też
wyważyć.  I  z  drugiej  strony,  proszę  państwa,  dzisiaj  na  ten  temat  rozmawiałem  z  panem
Przewodniczącym Rady Miejskiej,  na  temat  akurat  też  jakiś  konkretnych postulatów na drogach
związanych z bieżącym utrzymaniem, ale pan Artur Szultka, który zajmuje się drogami dokładnie wie,
gdzie mamy problem z bieżącym utrzymaniem, że są takie odcinki dróg, które powinny być równe
dosłownie raz w tygodniu, bo takie jest natężenie ruchu, a są takie drogi, które się wyrówna i jest
przez wiele tygodni czy miesięcy dobrze. Nawet mamy takie odcinki dróg, które są zmodernizowane i
nieraz w ogóle lepiej ich nie ruszać w ciągu roku, bo to się dobrze wszystko ustabilizowało. I pan Jacek
Bruski sygnalizuje problemy tam, gdzie jest dowóz uczniów, gdzie jeżdżą autobusy, bo drogi są tak
wybite, a więc można powiedzieć, to jest też pokazanie pewnego nieraz kierunku inwestowania, tam,
gdzie  jest  to  największe  natężenie  ruchu  i  nieraz  okazuje  się,  że  będzie  ta  droga  osiedlowa,
mieszkańcy bardzo będą chcieli, ale na tej drodze osiedlowej to jest już tylko dojazd, to jest tylko przy
posesji, tam jest ten ruch wolniejszy, okazuje się, że ta droga gdzieś tam przez pola, która będzie czy
przez las rzeczywiście staje się ważniejsza, bo to jest główna droga zbiorcza i dlatego pewnie, nawet
to co z powiatem, mówimy o tym, że, żeby te odcinki przejąć i starać się to zrealizować, tak, to
powinno się docelowo znaleźć w naszym planie inwestycyjnym, nie mogliśmy powiatu wcześniej do
tego przekonać, bo kiedyś robił, odpowiedział a to jakaś tam droga przez pola czy ona komuś jest w
ogóle potrzebna. To są drogi potrzebne, ale z drugiej strony, proszę państwa, to też trudno jest nieraz
naszym mieszkańcom wytłumaczyć, że gdzieś tam droga powstaje przez pola, bo policzą, że tam
będzie 10 domów czy ileś a tutaj jest nowe osiedle, tak, i nie ma drogi i pytanie no, kto ma rację tak,
my musimy to rozważyć, wyważyć i podjąć tą decyzję dla jednych dobrą, dla innych gorszą, tak, ale
no  taką  mamy też  odpowiedzialność.  Dlatego  tutaj  nikt  od  niczego  nie  ucieka,  nikt  z  żadnych
postulatów się nie śmieje, bo my czujemy wagę tych problemów i i znamy te drogi, znamy na pamięć
te miejsca, które po prostu stale się wybijają. Udało nam się dużo zrealizować po nawałnicy dzięki
wsparciu z budżetu państwa, ale dzięki naszej aktywności, że w odpowiednim czasie rzeczywiście o te
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środki też zabiegaliśmy, dokonaliśmy wszystkich formalności, dużo udało się poprawić, ale wydaje mi
się, że te, jest jakaś taka w tych programach równowaga, że jest i trochę dróg, ale jest też tych
obiektów kubaturowych. No strażacy będą mówili o inwestycjach w straży, sportowcy będą mówili o
inwestycjach  w  sporcie,  o  działalności  klubów  i  tak  dalej,  o  dofinansowaniu,  nauczyciel  o  oświacie,
każdy tutaj będzie też widział to, co jest mu bliższe. No i pewnie oczywiście, tak jak tutaj państwo
wymieniacie, każdy bardziej gdzieś tam w tym swoim okręgu, bo taki ma mandaty tak mieszkańców i
to jest zrozumiałe i pilnuje no tego, tej części miasta, gminy. Ale nieraz też proszę o pewne takie
zrozumienie, bo musimy rzeczywiście spojrzeć w taki sposób zrównoważony. Miejmy nadzieję, że w
przyszłości  ta  nasza  sytuacja  finansowa  będzie  taka,  że  no  małymi  kroczkami  uda  nam  się  kolejne
inwestycje zrealizować. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady -  Dziękuję.  Jeżeli  nie  ma więcej  pytań przechodzimy do kolejnego punktu
porządku obrad to jest podejmowanie uchwał.

Ad. 5a

Przewodniczący Rady - Na dzisiejszą sesję są przygotowane dwie uchwały: pierwsza uchwała dotyczy
zmian uchwały budżetowej Gminy Brusy na rok 2021. Treść uchwały jest następujący. Przewodniczący
Rady  przedstawił  projekt  uchwały  i  uzasadnienia.  Tyle  treść  uchwały,  uzasadnienie.  Czy  ktoś  z
państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu tej uchwały? Bardzo proszę, pan Dariusz
Rutowski.

Radny Rady Miejskiej Dariusz Rutowski - Szanowny panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowny
panie Burmistrzu, ja mam pytanie do pana Przewodniczącego a propo omawianych dzisiaj projektów
uchwał.  Dlaczego w pracach nad tymi  projektami  nie  brała  udział  komisja  budżetowa.  Uchwały
dotyczą ściśle budżetu a tymczasem komisja budżetowa ani nie brała udziału w pracach nad tymi
projektami, ani nie opiniowała tych projektów. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Przed każdą sesją są zebrania komisji i komisję dzisiaj akurat była komisja
wspólna,  więc  wszystkie  komisje  uczestniczyły,  również  komisja  budżetu,  więc  ale  każdorazowo
przewodniczący komisji może zwołać swoją komisję, to nie jest tak że, że one nie są opiniowane,
właśnie to spotkanie przed sesją no jest dzisiaj materiałów niewiele, bo są dwie uchwały, związku z
tym zdecydowaliśmy o tym, że będzie wspólna komisja bezpośrednio przed sesją, ale komisja budżetu
także uczestniczyła w tym i to jest właśnie ta możliwość opiniowania tej i zgłaszania uwag w trakcie
komisji, więc dzisiaj była bezpośrednio przed sesją. Jeżeli jest potrzeba takich, powiedzmy szerszego
spotkania  i  no  to,  no  to  przewodniczący  komisji  czy  członkowie  komisji  wnioskują  do
przewodniczącego,  żeby  takie  odrębne  jeszcze  spotkanie  zwołać  tak,  więc  materiały  dostaliśmy
wcześniej no o tydzień, tydzień przed sesją, więc tutaj jeżeli taka potrzeba byłaby to bardzo bym
prosił o głosy i zwoływanie takich komisji jeszcze wcześniej czy też odrębnych tak, bo ta komisja
dzisiaj wspólna, one wszystkie komisje również komisja budżetu była i to było, znaczy się do tego
przygotowane, żeby właśnie się zapoznać i opiniować, to jest. Dziękuję bardzo, czy jeszcze jakieś
wyjaśnienia w tej sprawie?

Radny Dariusz Rutowski - No jeszcze w tej sprawie chciałbym, no tutaj nikt nas się nie pytał o opinie
tak naprawdę na temat tych uchwał.  Ciężko nazwać to  spotkanie  pół  godziny przed sesją  jako
spotkanie komisji budżetowej, gdzie tak prawdę mówiąc to dość ogólnie omówiliśmy, wysłuchaliśmy
generalnie pani Skarbnik kolejne zapisy, które są w tej, w tych uchwałach, także no myślę, że to dość
niewielki udział jest tej komisji w pracach nad tymi uchwałami. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dobrze, więc jakby to jest sygnał, że po prostu powinniśmy zmienić reguły
procedowania  nad  tym,  może  oczywiście  zmienić,  jeżeli  to  nie  wyczerpuje  potrzeb  w  zakresie
powiedzmy opiniowania to możemy to zmienić i raczej no ograniczać się do poszczególnych komisji,
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tak merytorycznych tak, więc możemy to jak najbardziej tą regułę zmienić to to to jest głos, tak.
Tylko, że wtedy bym prosił wcześniej tak, bo tak mówiłem materiały mamy tydzień wcześniej. No już
ostatnim dniu to już trudno cokolwiek zrobić, więc wtedy jeżeli jest taka potrzeba prosiłbym o, do
przewodniczącego komisji o przygotowanie odrębnej sesji wcześniej i wtedy jest ta możliwość jeszcze
przed sesją, bo w dniu sesji faktycznie to już niewiele poza tym, że możemy albo opinie negatywną
albo pozytywną złożyć z pewnymi wnioskami, ale no będziemy to zmieniać jeżeli jest taka potrzeba to
będziemy oczywiście organizować inaczej prace komisji.

Radny Dariusz  Rutowski  -  Jeszcze tylko słówko nikt  nie  złożył  żadnej  opinii  ani  pozytywnej,  ani
negatywnej a propo omawianych uchwał, dziękuję.

Przewodniczący  Rady  -  To  znaczy  myśmy  przyjęli  taką  zasadę,  że  jeżeli  nie  ma  uwag  no  to
przyjmujemy, że to jest opinia pozytywna, no możemy to głosować za każdym razem, jest kolejna
uwaga, bardzo proszę to, dopracujemy się do odpowiedniego modelu takiego, że będzie to już dla
każdego w porządku. Tak, myśmy przyjęli taką zasadę, że jeżeli nie ma uwag to przyjmujemy, że to
jest opinia pozytywna, tak. Dobrze, pan jeszcze, bardzo proszę.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, taka praktyka jest stosowana można powiedzieć
od zawsze, ale jeszcze pan Przewodniczący jasno to powiedział, bo pewnie nie zawsze musi być ta
sama  zasada,  ale  to,  pewnie,  że  jest  to  może  nieraz  wygodniej,  że  ta  komisja  odbywa  się
bezpośrednio  przed,  bo  jest  zaraz  za  jednym przyjazdem,  jedno  spotkanie  i  dlatego  to  należy
pozostawić  uznaniowo,  bo  tutaj,  dobrze,  będą  zmiany,  będzie  dotyczyło  komisji  budżetu,  no  to
rzeczywiście  jest,  są  materiały  na  tydzień  przed,  te  informacje,  dane  są,  jeżeli  ktoś  uzna,
przewodniczący danej komisji czy członek komisji poprosi przewodniczącego, żeby jednak się spotkać,
tak może być, bo też mogą być inne tematy, ale, bo tak w większości państwa może odpowiadać, że
wystarczy  przed  sesją,  ale  są  nieraz  inne  tematy,  inne  uchwały,  które  będą  dotyczyły  komisji
Rolnictwa i Ochrony Środowiska, Komisji Rozwoju Gospodarczego i tak, niezależnie może być przed ta
komisja wspólna, a w tym danym temacie komisja może spotkać się rzeczywiście niezależnie i myślę,
że tutaj też patrząc na to wszystko pozostawmy sobie tą pewną elastyczność chociaż to państwo
organizujecie pracę rady, ja nigdy absolutnie w to nie ingeruje, ale nieraz jest tak, że od strony
organizacyjnej,  bo  jeżeli  są  komisję  i  o  tym kto  idzie  na komisję  z  urzędu czy  poszczególnych
wydziałów to rzeczywiście to jest moja decyzja, kto będzie dany temat punkt przedstawiał i to też
prośba taka, jeżeli potrzebny jest do przedstawienia dany temat, żeby to też uzgadniać, jeżeli te
komisję są, kto po prostu przyjdzie z pracowników w tym określonym czasie, bo to też jest bardzo
istotne. Ale mówię to, pewna elastyczność. Mi nawet nieraz też oczywiście zależy na tym, że jest jakiś
temat,  który  jest  ważny i  pewnie  można by  go omówić  na  danej  komisji  tematycznej,  i  wtedy
rzeczywiście już na tą jakby komisję wspólną może być łatwiej, bo już radni z tej komisji powiedzą
myśmy to omówili jest, jest dobrze, jest w porządku czy wnieśliśmy poprawki, uwagi i pewnie to to to
jest też łatwiej. Ale w celach takich jakby organizacyjnych, myślę, że państwo jesteście też nie dużą
grupą i nieraz jak przedstawia się jakiś temat przez pracowników to też jest przedstawiane za jednym
razem, ale to jest oczywiście państwa decyzja.

Przewodniczący Rady - Dobrze, bardzo proszę, pan Michał Szczepański.

Radny Rady Miejskiej Michał Szczepański - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie Burmistrzu, no
muszę tutaj jakby troszkę wspomóc kolegę, bo myślę, że nie chodziło mu o formalnie kto ma to
zgłosić uwagi czy nie uwagi czy komisja budżetu. Jest tutaj jeszcze taki punkt w naszych obradach jak
sprawozdanie z komisji z działalności, no nie są one powalając, nie wiem, czy to wynika z tego, że po
prostu radni wszystko tak dobrze wiedzą, że po prostu, może jest też sezon urlopowy akurat, czy po
prostu  jest  już  lekceważenie  troszkę  naszych  wyborców  i  dochodzi  do  takich  sytuacji  i  potem
burmistrz, to znaczy może nie burmistrz, często słyszy się, ja słyszę czy kolega takie zarzuty, że też
od kolegów radnych, że jesteśmy populistyczny, że wszystko na sesji, no ja powiem, a kiedy jak nie na
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sesji, bo komisji moim zdaniem komisji brakuje. Może by może stworzyć komisję dla chętnych, bo
może nie wszyscy potrzebują, czyli taka nie typowo tematyczna, tylko komisja, na której można różne
pytania, tematy poruszać, a owocem tego jest taka sytuacja jak dzisiaj, nie chciałem jakby tego tutaj
uwypuklać, no ale muszę, od burmistrza dowiedzieliśmy się dzisiaj o tych inwestycjach, oczywiście
one są stare, ja wiem, że one są od 10 lat, czy tam nawet więcej, ale to, że burmistrz to planuje złożyć
do  dofinansowania  to  nie  jest  wypracowany  wniosek  żadnej  komisji,  żadnych  radnych,  tylko  pana,
oczywiście pan ma takie prawo przygotować ten wniosek tylko my znowu zostaniemy postawieni
przed faktem, że zostało złożone, czy mamy na wkład własny, czy nie, to dosyć bardzo ogólnie, jeżeli
chodzi o te sytuacje. Uważam, że być może ja pewnie jestem z tych radnych, którzy tam mniej pukają
do typowo do pracowników i mniej wiedzą, więc może udałoby się tutaj, nie wiem, tutaj pytanie do
pana Przewodniczącego raczej, zrobić komisję dla chętnych, czyli nie wiem raz w tygodniu, żeby po
prostu o bieżące sprawy zapytać czy materiały omawiać w różnej tematyce. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Tak to jest już nasza wewnętrzna tutaj organizacja pracy rady, więc jeżeli
takie, taka jest, tutaj zgłasza kolega radny, taką potrzebę, oczywiście będziemy organizować tylko
mówię no to wcześniej trzeba ten, taką potrzebę zgłosić i zorganizujemy spotkanie czy komisji, czy
jednej, drugiej czy całej to to to nie widzę tutaj problemu, bo to jest taki jakby nowy problem, w tej
chwili pan to zgłasza, wcześniej tego nie było, więc trudno było się do tego odnieść, no jak najbardziej,
to w zależności od tego jaka będzie potrzeba, tu będziemy organizować. Pan Burmistrz jeszcze też
chciał.

Burmistrz Brus - Ale proszę państwa, jeszcze dla takiego uszczegółowienia, proponowanie zmian w
budżecie czy w poszczególnych uchwałach są moją kompetencją, wręcz moim obowiązkiem. Państwo
to opiniujecie, następnie zatwierdzacie. A kwestia taka kolejna, jestem też organem wykonawczym i w
ramach tego programu chociażby poszukuję wsparcia dla tych konkretnych inwestycji, nie nowych bo
wydaje mi się, że do tej pory w jakimkolwiek programie nie zostały złożone jakieś nowe zadania, o
które, nie wiem, ktoś nie postulował czy one nie wynikały z wcześniejszych działań związanych z
tworzeniem koncepcji projektów budowlanych różnych zgłoszeń tak, także to nie jest, że tutaj czymś
jakby zaskakuje i to jest moja po prostu praca i mój obowiązek i na zadania, które gdzieś już ten
sygnał był wcześniej, że należałoby to wykonać to po prostu na to poszukuję, poszukuję pieniędzy i to
to jest zupełnie normalne działanie i ja tutaj w tym zakresie proszę państwa nie zamierzam zupełnie
niczego zmieniać, bo to jest normalna praktyka, dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Pan Dariusz Rutowski, proszę bardzo.

Radny Dariusz Rutowski - Ja jeszcze krótko chciałem tylko powiedzieć, że ten problem chyba nie jest
taki nowy. Myślę, że jest tak stary jak ta rada i że chodzi o to, że radni i członkowie komisji także
chcieliby mieć jakiś wpływ na kształt podejmowanych uchwał. dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - To znaczy, podejmowanych uchwał mają, bo mogą po prostu tych uchwał nie
podejmować jako całość tak, tylko tu jest ten problem, że nawet jeżeli byśmy mieli różne zdania to to
rozstrzyga większość, tak więc tutaj możemy się różnić i no pewnie dosyć rzadko się różnimy, bo w
większości są uchwały, które nie są kontrowersyjne tak, ale jeżeli jest jakaś kontrowersyjna uchwała, z
którą się wszyscy nie zgadzamy wtedy rozstrzygamy większością głosów, no tak to już, tak to już jest,
no po prostu. Dobrze, to chyba tyle tak, w tej dyskusji, To będziemy przechodzić do głosowania, więc
głosujemy  w  sprawie  przyjęcia  uchwały  nr  219  będzie  to  uchwała  w  sprawie  zmiany  uchwały
budżetowej Gminy Brusy na 2021 rok, zgodnie z tym, co przedstawiłem wraz z uzasadnieniem, kto z
państwa  radnych  jest  za  podjęciem  tej  uchwały  proszę  o  podniesienie  ręki,  dziękuję,  kto  jest
przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu brało udział 11 radnych, 10 jest za, 1
wstrzymujący,  większością  głosów  rada  podjęła  uchwałę  nr  219  w  sprawie  zmiany  uchwały
budżetowej na 2021 rok.
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Ad. 5b

Przewodniczący Rady -  Proszę państwa i  uchwała kolejna,  dotyczy zmiany wieloletniej  prognozy
finansowej  gminy  Brusy  na  lata  2021-2029.  Treść  uchwały  jest  następująca.  Przewodniczący  Rady
przedstawił projekt uchwały.  No to myśmy to omawiali, więc myślę, że tego nie będę czytał. Jeżeli
ktoś z państwa chciałby jeszcze dopytać, zabrać głos w sprawie tej uchwały bardzo proszę, otwieram
dyskusję.  Nie  widzę,  w takim razie  przystępujemy do głosowania.  Kto  państwa radnych jest  za
podjęciem  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  gminy  Brusy  na  lata
2021-2029 proszę o podniesienie, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję,
W głosowaniu  brało  udział  11  radnych,  10  za,  1  wstrzymujący,  w  związku  z  tym rada  podjęła
większością głosów uchwałę nr  220 w sprawie zmiany Wieloletniej  Prognozy Finansowej  na lata
2021-2029. W ten sposób wyczerpaliśmy punkt dotyczący przyjmowania uchwał na dzisiejszej sesji.

Ad. 6.

Przewodniczący Rady - Kolejny punkt to sprawy organizacyjne, bardzo proszę to z państwa chciałby
zabrać głos w tym punkcie proszę o zgłaszanie. Nie mamy żadnych spraw organizacyjnych, w takim
razie, no sprawy organizacyjne już były w innym punkcie umówione tak, ale no dobrze, dobrze, to
dzisiaj jest taki porządek obrad nieszeroki, więc można było w dowolnym punkcie powiedzmy ustalić i
żeśmy ustalili w tamtym punkcie na gorąco, bo tam powstał problem także rozstrzygnęliśmy to, ale
tak jak mówię, tak jak mówiłem, już wcześniej prosiłbym sygnalizować, jeżeli jest faktycznie, bo w
sprawach wewnętrznej organizacji  rady no to tutaj musimy się spotkać, no to już nie jest jakby
kwestia pana Burmistrza, to już jest nasza wewnętrzna jak to będziemy tutaj procedować, ale tak jak
pan Burmistrz podkreślił to akurat uchwała budżetowa, no zmiany to jest jako kompetencja organu
wykonawczego czy wcześniej zarządu, teraz burmistrza, który jest jednoosobowy zarządem tak to już
w ustawie samorządowej jest i taka jest kompetencja i odpowiedzialność tutaj organu wykonawczego
gminy jakim jest w tej chwili burmistrz, więc tutaj chyba to jest dla nas, dla nas jasne, no ale mówię, w
sprawie takich pracy już komisji i opiniowania czy też będziemy głosowali każdą uchwałę, oczywiście
jak najbardziej, to będziemy stosowali tak jak tutaj wola radnych będzie, tak będziemy tutaj zmieniali,
dostosowali. Dobrze, to tyle z tych spraw organizacyjnych.

Ad. 7.

Przewodniczący Rady - W takim razie dziękuję bardzo państwu za udział w dzisiejszej sesji i zamykam
XXVII sesję Rady Miejskiej w Brusach.

sporządził
Weronika Kulesza przewodniczący


